

National Operations Directive

ATS

Directive d'exploitation nationale

(La version française se trouve à la suite.)

This is mandatory reading for operational personnel and Operations Managers.

Ceci est une lecture obligatoire pour le personnel affecté à l'exploitation et les gestionnaires de l'exploitation.

ATS Operational Proficiency Validity Exemption

Transport Canada has granted an exemption from Section 402.05 of the of the Canadian Aviation Regulations regarding ATC operational proficiency to reduce the burden on NAV CANADA operations given the current situation. As a result of this exemption, this NOD will apply to all operational personnel including FSS and ATOS and applies to all elements of proficiency (KVT, PERF, OCS, OSO, Weather Observer, PBS etc.)

This NOD applies to current holders of a valid licence, certificate, or qualification, whose proficiency verifications were valid on March 12, 2020, and have a validity period that expires on or before March 11, 2021. They will be required to successfully complete a proficiency check in accordance with the Operational Proficiency Program no later than 90 days after the date on which the validity period expires.

In other words, **if your operational proficiency expires at any point between now and March 11, 2021, there is no requirement for a proficiency evaluation until, at the latest 90 days after its expiry date.** If your proficiency expires after March 11, 2021, the process is as it was before the exemption and an evaluation must be completed before the expiry date.

The exemption may be applied only once per proficiency program element (e.g. OCS). For example, if an employee's OCS that was due on March 31, 2020, is delayed by 90 days and completed at the latest, on June 29 2020, you may not delay the next OCS afterwards.

Any instance of non-conformance to the conditions specified in this NOD shall be recorded as an ATS Licence, Certificate, Proficiency, or Medical Irregularity and ATSAMM PRF-1389 applies.

- **OPT must be adjusted for these employees to a new expiry date: 90 days after the current expiry date. (Caution – The exemption is for 90 days, not 3 months) Refer to the table below for the OPT adjustment.**

Current Expiry Date	New Expiry Date (90 days later)
March 31	June 29
April 30	July 29
May 31	August 29
June 30	September 28
July 31	October 29
August 31	November 29
September 30	December 29
October 31	January 29
November 30	February 28
December 31	March 31
January 31	May 1
February 28	May 29

A waiver to ATSAMM and the Operational Proficiency Program Manual [is linked](#).

If you have questions regarding this directive, please contact Jeff Dawson, Director, ATS Standards at jeff.dawson@navcanada.ca.

Période de validité de compétence opérationnelle ATS

Transports Canada a émis une exemption de la section 402.05 du Règlement de l'aviation canadien concernant la compétence opérationnelle du personnel ATC, afin de réduire le fardeau sur les opérations de NAV CANADA considérant la situation actuelle. En tant que résultat de cette exemption, cette NOD s'appliquera à tout le personnel affecté à l'exploitation, incluant FSS et ATOS et s'applique à tous les éléments des compétences (KVT, PERF, OSO, OCS, PBS, Observateur Météo, etc.).

Cette NOD s'applique aux détenteurs actuels d'une licence, d'un certificat, ou d'une qualification valide, pour qui les évaluations de compétence opérationnelle étaient valides au 12 mars 2020, et dont la période de validité expirera le ou avant le 11 mars 2021. Ceux-ci devront compléter avec succès une évaluation de compétence opérationnelle, conformément au Programme de compétence opérationnelle, pas plus tard que 90 jours suivant la date à laquelle la période de validité expirera.

En d'autres mots, **si votre compétence opérationnelle expire entre aujourd'hui et le 11 mars 2021, une évaluation de compétence opérationnelle n'est pas requise avant, au plus tard, 90 jours suivant.** Si votre compétence opérationnelle expire après le 11 mars 2021, le processus normal établi avant l'exemption s'applique et une évaluation doit être complétée avant la date d'expiration.

- **L'OPT doit être ajusté pour ces employés afin d'y entrer la nouvelle date d'expiration: 90 jours suivant la date d'expiration actuelle. (Attention : l'exemption est pour 90 jours et non 3 mois) Suivre le tableau ci-bas pour l'ajustement OPT.**